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Zprávy z obce

Slovo starosty  

Vážení spoluobčané, v tomto roce vás oslovuji prostřednictvím zpravodaje naposledy. Končí rok 

2020, který se nesmazatelně zapíše do myslí nás všech. Virus a s ním související opatření, který k nám 

dorazil v průběhu měsíce března, obrátil naše životy "na ruby" a ve větší či menší míře negativně 

zasahoval  a zasahuje  do našich životů až doteď.  

Nechci se dále zabývat tím, jak byla vydaná opatření vhodná, účelná či dostatečně zdůvodněná. Na to 

ať si každý z nás udělá názor sám.  

V krátkosti shrnu, co se nám i přes veškerá omezení podařilo letos realizovat a co nás v  následujícím  

roce čeká. Vzhledem k tomu, že finanční možnosti naší obce jsou omezené, tak se snažíme na 

všechny investiční akce sehnat příspěvek - dotaci. Investiční akce v řádech stovek tisíc až milionů 

korun si obec sama nemůže dovolit. Bohužel v takových částkách se pohybuje většina akcí.  

Po roce příprav a shánění financí se stavební akce letos konečně rozjely. Všichni jste zaregistrovali čilý 

stavební ruch související  s I. etapou stoky oddělené kanalizace. Omezení provozu, které s tím je 

spojené mne mrzí, ale je to nevyhnutelné pro to, abychom měli na dalších několik desítek let pokoj. 

Stavební práce by měly být dokončeny do konce roku 2020. V následujícím roce, v jarních  měsících 

dojde k opravě povrchu komunikací. Druhá etapa je plánována na následující roky. Na jaře roku 2021 

zažádáme o dotaci na II. etapu na Pazderně.  

Obrovskou radost, ale věřím, že nejen mně, udělala oprava komunikace na Pazderně. Dotaci na 75 % 

nákladů spojených s  touto akcí  jsme dostali dodatečně letos v dubnu. Neváhali jsme a pustili se do 

příprav výběrového řízení, podmínkou přidělení dotace byla totiž realizace do konce roku 2020. Ale 

vzhledem k omezením v souvislosti  s pandemií Covid -19 byla prodl oužena doba realizace do roku 

2021. Hned jak to bude možné, "doasfaltujeme" zbytek dvou ulic, které se letos nedodělaly. Tak jako 

v této lokalitě bychom chtěli získat dotace i na ostatní místní komunikace, abychom měli krásné 

silnice v celé obci.  

Co se týče akcí, které nás čekají. Na spadnutí je stavba nové hasičské zbrojnice, přesněji řečeno 

rekonstrukce té stávající. Stavět by se mělo začít na jaře příštího roku, jak to počasí dovolí. Budou 

odstraněny dva letité sklady v prostoru mezi mateřskou školkou a obecním úřadem. Na jejich místě 

vyroste garáž pro cisternu, kterou jsme před 3 lety získali. Bude vybudováno zázemí pro hasiče - 

sociální zařízení, šatny, školící a kulturní místnost. Součástí bude i moderní kotelna, která bude sloužit 

i pro vytápění úřadu , hostince a sálu. Budou vybudovány i přípojky plynu el. proudu a vody. Součástí  

  



Kosický zpravodaj 4/2020                                                             5

projektu je i přebudování části sálu a vchodu do sálu. I na tuto stavbu jsme sehnali dotaci, ve výši 75 

%. Setkal jsem se i s názorem že realizace stavby je pro obec zbytečný přepych. K tomu bych chtěl 

dodat, že tím vznikne stavba trvalé hodnoty, která tu bude stát pro účely obce desítky let. Všichni 

viděli, kolik práce odvedli v době nastupující pandemie členové jednotky sboru dobrovolných hasičů. 

Obrovsky obci pomohli s distribucí ochranných prostředků, odvedli spoustu záslužné práce. Bohužel 

prostory současné hasičské zbrojnice absolutně nevyhovují normám a neodpovídají standardům, 

které by potřebovali pro svou práci. Jejich význam pro obec, pro každého z nás, bych dokumentoval 

mimo jiné i na příkladu jejich posledního výjezdu - když naposledy v Kosicích "houkala" siréna. 

Protože jsou proškoleni a vybavení pro záchranu zdraví v případě, že dojde k náhle zástavě krevního 

oběhu, vyjížděli k zásahu do obce Barchov. Jako první podávali první pomoc osobě, která zkolabovala. 

Nikdo z nás neví, kdy může j ejich pomoc sám nebo někdo z jeho blízkých potřebovat, proto si myslím, 

že podpora této složky je naší absolutní prioritou.  

Další z plánovaných akcí, která by měla být v následujícím roce realizována, je stavba chodníku od 

"kovárny" směrem na obec Písek. D otace je přislíbena, takže nyní je třeba jen "zprocesovat" výběrové 

řízení.  

Dotace ve výši 75% je už na účtu obce Kosice i na doplnění technologie hrubého předčištění čistírny 

odpadních vod. Tato technologie výrazně omezí poškozování čerpadel přečerpávají cí splaškovou 

vodu. Také tuto akci zrealizujeme v příštím roce.      

Mimo jiné pokračují přípravné práce a analýzy betonu na mostě přes řeku Bystřici, pro případnou 

opravu či stavbu nového mostu.     

Tak to by bylo v krátkosti o plánovaných akcích na příšt í rok. Myslím, že si všichni oddychneme, až rok 

2020 skončí. Na závěr přeji všem co nejméně tohoto předvánočního shonu a stresu. Přeji všem klidné 

prožití svátků Vánočních. Do nastávajícího roku 2021, hlavně hodně zdraví, štěstí a spokojenosti.  

 Mgr. Ernest Kúr 

Deratizace kanalizační sítě  

Na základě připomínek několika našich spoluobčanů jsme v měsíci říjen provedli deratizaci 

kanalizační sítě obce Kosice. Provedla ji profesionální firma z Hradce Králové. Opatření proti 

hlodavcům bylo realizováno umístěním 40 ks nástrah do kanálových vpustí . Toto opatření budeme 

nyní pravidelně opakovat, dvakrát ročně na jaře a na podzim, abychom zabránili přemnožení 

hlodavců.   

Mgr. Ernest Kúr 
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Zasedání obecního zastupitelstva ze dne 13.7. 2020 
 

 Starosta seznámil zastupitele s návrhem zpracování "Změny č.1 ÚP Kosice". Vzhledem k 
několika důležitým podmětům pro úpravy aktuálního ÚP Kosice, byla oslovena f. REGIO, projektový 
ateliér s.r.o. (tvůrce současného ÚP Kosice), aby na základě těchto několik a podmětů zpracovala 
dodatek k ÚP Kosice.         

 Zastupitelstvo obce projednalo informace k realizaci stavby oddělené kanalizace v obci. 
Zastupitelé byli seznámeni s průběhem prací na budované stoce splaškové kanalizace, seznámeni s 
průběhem setkání s obyvateli dotčenými stavbou stoky a budoucích přípojek k jejich nemovitostem. 
Po předložení položkového rozpočtu na přípojky bude vypsáno VZMR na zhotovitele přípojek.  

Zastupitelstvo projednalo a vzalo na vědomí zamítavé rozhodnutí Magistrátu města Hradce 
Králové, odbor dopravně správních agend. Jednalo se podnět o stanovení místní úpravy silničního 
provozu spočívající v umístění svislého dopravního značení č. IZ 8a, IZ 8b (B 29, E 5 -3,5t se symbolem 
nákladního auta) na silnici III/32329, III/32733 a místních  komunikacích v obci Kosice z důvodu 
omezení stání vozidel nad 3,5 t. Žádali jsme o umístění zákazu stání nákladních automobilů nad 3,5t 
v obci. Tento zákaz nám byl zamítnut. Magistrátem bylo doporučeno oslovit Policii ČR, aby důsledně 
dohlížela na dodržování předpisů. Případné špatné pakování pokutovala.  

Chodník směr Písek. Výstavba chodníku podél silnice III. třídy č. 32 329. Na základě výzvy DSO 
POCIDLINSKO zažádala obec Kosice o dotaci na chodník podél silnice na Písek. Zastupitelstvo schválilo 
přijetí dotace. 

 

Zasedání obecního zastupitelstva ze dne 24.8. 2020 
 

 Starosta obce seznámil zastupitele s návrhem textu smlouvy na kanalizační přípojky.  

VZMR - přípojky kanalizace I. Zastupitelstvo schvaluje VZMR  „Kanalizační přípojky Kosice - I. 
etapa“.  Na základě VZMR byla jako ekonomicky nejvýhodnější nabídka na vybudování kanalizačních 
přípojek mezi budovanou kanalizační stokou a dotčenými nemovitost i, vybrána firma Stavoka Kosice, 
a.s. s nejnižší nabídkovou cenou 1 140 238,08 Kč bez DPH.  

 Zastupitelstvo projednalo žádost zástupce prodejny spol. Hruška s.r.o. na snížení nájmu na 1, -
Kč. Zastupitelstvo žádost neschválilo a pověřilo starostu obce, firmě Hruška v tomto smyslu 
odpovědět. Zastupitelstvo se dohodlo, že v případě, že spol. Hruška.s.r.o. bude vykazovat v roce 2021 
ztrátu, bude zažádáno o dotaci na pokrytí této ztráty. Zastupitelstvo pověřilo starostu, aby odpověděl 
v tomto smyslu zástupkyni Hruška, spol. s.r.o. 

Zastupitelstvo projednalo informace starosty s  průběhem prací na oddělené kanalizaci. Průběh 
stavebních prací. Informace o průběhu procesu přípravy stavby přípojek k jednotlivým dotčeným 
nemovitostem.     
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Předsedající navrhl schválit "Rozhodnutí o poskytnutí dotace". Jedná se o akci "Obnova místních 
komunikací Obec Kosice". Oprava komunikace na část obce Pazderna. Na základě žádosti o dotaci 
z POV 2019+ byla obci přiznána dotace ve výši 1 831 078 Kč na opravu komunikace.  

Zastupitelstvo obce Kosice schvaluje "Rozhodnutí o poskytnutí dotace", kterým je obci přiznána 
dotace na opravu místní komunikace v části obce Pazderna.  

  Zastupitelstvo schválilo vypsání výběrového řízení na výstavbu hasičské zbrojnice. Na základě 
uzavřené smlouvy se společností Osigeno – veřejné zakázky a dotace s.r.o. Jedná se provedení 
zadavatelských právních úkonů a činností za účelem zadání podlimitní veřejné zakázky na stavební 
práce k projektu „Kosice – stavba hasičské zbrojnice".  

Starosta seznámil  zastupitele s návrhem a nabídkou úvěru České spořitelny na případné 
dofinancování stavby hasičské zbrojnice za velmi výhodných podmínek. Zastupitelstvo 
odsouhlasilo žádost o úvěr ve výši 2 mil Kč. Konečná podoba bude připravena zástupcem České 
spořitelny a předložena ke konečnému schválení zastupitelstvem obce.    

Zastupitelstvo projednalo žádost o pronájem pozemku p. č. 421/61 v k. ú. Kosice. Žádost 
podala ing. Jana Kloučková. Žádost byla předběžně schválena, ale konečná podoba podmínek 
smlouvy bude schvá lena později. Vzhledem k tomu, že je pozemek v dlouhodobém pronájmu 
Agropodniku Humburky a.s., je třeba vyjednat výpověď jejich pronájmu. Bude vypsán záměr na 
pronájem nemovitosti.  

Bylo schváleno rozpočtové opatření č. 4.  

 

 

Zasedání obecního zastupitelstv a ze dne 23.9. 2020 
 

 Starosta seznámil zastupitele s návrhem textu smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu 
Královéhradeckého kraje výši 580000 Kč. Smlouva č. 2020/05984. Předmětem této smlouvy je 
poskytnutí účelové investiční finanční podpory z rozpočtu poskytovatele ve formě d otace (dále 
jen „dotace“) na realizaci stavby s názvem „Doplnění technologie předčištění odp. vod na ČOV 
Kosice“ (dále jen „projekt“). Projekt je přesně definován v žádosti příjemce o poskytnutí finanční 
podpory Královéhradeckého kraje ze dne 25. 3. 2020 a  v související dokumentaci projektu vedené 
poskytovatelem pod spisovou značkou č. 11137/ZP/2020.      

Starosta seznámil zastupitele s návrhem textu smlouvy o poskytnutí dotace z dotačního fondu 
Královéhradeckého kraje č. 20RRD11 -0010, ve výši 3 000 000 Kč.  Předmětem této smlouvy je 
poskytnutí účelové investiční dotace z dotačního fondu poskytovatele na financování výdajů 
vynaložených na realizaci projektu s názvem „Kosice - stavba hasičské zbrojnice“, evidovaného 
pod číslem 20RRD11-0010. Zastupitelstvo obce Kosice schválilo předložený návrh smlouvy.  
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Zastupitelstvo projednalo opětovnou žádost zástupce prodejny spol. Hruška s.r.o. (e  - mail ze dne  

2. 9. 2020). Žádost se týkala uzavření písemného dodatku (Dodatek k  NS, Smlouvu o poskytnutí 
příspěvku, Smlouvu na dotaci…. ) pro rok 2021. Tuto žádost zastupitelstvo odmítlo. V roce 2020  se již 
nebude zabývat žádostmi o snížení nájmu společnosti Hrušk a. 

Zastupitelstvo projednalo informace starosty o  průběhu prací na oddělené kanalizaci. Informace 
o průběhu procesu přípravy stavby přípojek k jednotlivým dotčeným nemovitostem.                       

 Zápis z dílčího přezkoumání hospodaření obce Kosice za období 1. 1. 2020 do 15. 9. 2020. 
Předsedající seznámil zastupitele s dílčím přezkoumáním hospodaření obce Kosice, které provedl 
ekonomický odbor KÚ Královéhradeckého kraje. S výsledkem: " Nebyly zjištěny chyby a nedostatky".  

Smlouva o úvěru od České spoři telny, a.s. č. 0633013119. Předsedající seznámil zastupitele 
s konkrétní nabídkou smlouvy o úvěru na dofinancování stavby hasičské zbrojnice.  

Úvěrová částka: 2 000 000 Kč. Úroková sazba 1,15 % ročně. Zastupitelstvo obce Kosice schválilo 
žádost o úvěr u Če ské spořitelny, a.s.  

Zastupitelstvo obce schvaluje termín veřejnoprávní kontroly MŠ, která se bude konat 30. 10. 
2020. 

Mandáty

Koalice ODS, STAN, VČ 12 23,53

ANO 12 22,04

Česká pirátská strana 7 14,41

Koalice ČSSD, Zelení 4 8,88

Koalice KDU-ČSL, VPM, Nestran. 4 8,32

Koalice TOP 09, HDK, LES 4 7,84

SPD 2 5,45

Komunistiská str. Čech a Moravy 0 4,521

Trikolóra hnutí občanů 0 3,09

1. JUDr. Jan Holásek 15 138 hl. 70,23%

2. MUDr. Jiří Mašek 6 414 hl. 29,76%

Výsledky senátních voleb 2. kolo do obvodu č. 45 - Hradec Králové

Výsledky krajských voleb 2020
Procenta hlasů
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Klub seniorů  

Zase nás straší virus Covid -19 a i v  hospodě, než se hospody koncem října zavřely, se sedělo jen ve 

čtyřech u stolu a diskuse probíhala všelijak. Hodně se mluvilo o nemocech králíků, kteří bez očkování i 

s očkováním chovatelům uhynuly. Nejvíce na myxomatózu, ale přišel na ně také mor. Nemocí a úhynů 

bylo tolik, že chovatelům zůstalo králíků jen málo k  chovu. Na jaře jich bude nedostatek.  

Také před sklizní zeleniny se v  některých košťálovinách nacházelo více housenek než obvykle.  Taky bylo 

více svilušek i všelijakých mušek, ale i přes to je úroda dosti slibná. Déšť, který přišel, všechno na 

zahrádkách dohonil k  dobré sklizni.  

 V letošním roce jsme se v  našem lese, ale i v  okolí hub nedočkali, jen v  některých místech se 

občas něja ké vyskytly. Zatím co u nás bylo hub poskrovnu, jinde v  republice lidé nosili plné košíky. Snad 

se v příštím roce budeme z  plných košíků radovat i u nás.  

Václav Rychnovský st.  

MS Cidlina  

 Náš druhý hon na kachny se konal  12. září 2020. Sraz byl v  16 hodin na louce mezi rybníky. 

Sešlo se 16 myslivců, dva hosté a dva honci se psy. Na Rošce bylo sloveno 36 kachen. Další lov probíhal 

na písníku. Když jsme přijeli k  písníku, viděli jsme, že jsou kachny na poli, a tak je naděje, že bude několik 

kachen uloveno. Nepočítali jsme s  tím, že tam byla jedna slečna se psem, která se byla koupat a pes ji 

odběhl mezi kachny, které nám vyplašil. A tak jsme ulovili jen tři kachny. Od 12. září se mohou lovit 

kachny ráno a večer, ve středu a v  sobotu v  počtu tři myslivci a pes.  

 Nevšední událost byla 15. a 16. října, kdy se u šutráku v  Kosicích pohyboval pěkný daněk. Byl 

viděn na cestě a vůbec se nebál . Předseda MS ing. Milan Ornst ho měl 20 metrů od domku, kde bydlí. 

Potom daněk s  parožím jak lopaty odešel.  

 Je úterý 17. listopadu 2020 a tento den vzpomínáme na sametovou revoluci v  roce 1989 a boj 

za svobodu a demokracii. V  tento den, i když řádí epidemie Covid -19 myslivcům se naskytla příležitost 

jít na divočáky. Agropodnik začínal sekat kuku řici od lesa k  Mlékosrbům a hospodář věděl že tam budou 

nějací divočáci. Telefonem rychle svolal myslivce na jejich odlov. Sešlo se odpoledne ve 13 hodin jen 

jedenáct myslivců. Všichni čekali až kombajn proseká v  kukuřici průseky a v  15 hodin jdeme na to. Ran 

bylo slyšet dost a výsledkem bylo úspěšné ulovení 5 kusů divočáků. Na výloži byla jedna bachyně 

s váhou kolem 100 kg, kterou ulovil Petr Jiránek, ostatní prasata jsou lončáci. Zdálo se, že lov byl 

úspěšný, ale ještě dost divočáků uteklo. Tak lovcům bla hopřejeme „Lovu zdra“.   

Ještě část písničky, která zazněla na 3. plese MS v  roce 1967. Kapelník a textař Karel Vrzáň v  ní zpívá o 

členech MS a o poslední leči.  
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Všechno se událo v  loňském roce,  
Myslivci sešli se po roce.  
Za zvuků fanfár a bez řeči,   
Přistoupili jsme k  poslední leči.  
 
Tentokrát nástup všech hrozný byl,  
předseda Zima se představil,  
k honu a ve svoji vesnici  
byl k nepoznání v  beranici.  
 
Přiblížili jsme se k  vejmolu 
pověstnou bažantí komoru  
chtěli jsme ucítit střelný prach  
náhle nás pře padl divný strach.  
 
Rabovali jsme každý metr  
vejmol je dlouhý kilometr,  
už jsme pak nechtěli jíti dál  
když bažant v  keři se zachechtal.  
 

Proč my sem každý rok chodíte,  
když víte, že si nestřelíte,  
já jsem tu tolik let sám a sám  
v zoufalství hlídám Saidlicův krám.  
 
Naproti v  háječku ze mlejnem  
tam toho přátelé namelem,  
nikomů z myslivců se tam nechce,  
třináctý plat prostřílíme lehce.  
 
V hájku má každý prst na spoušti,  
překrásný kohout vytáh z  houští, 
zamířil na vejmol ku své spáse  
pan Zdeněk zabil ho jak to prase.  
 
Milan Ornst myslivec odvěký  
z křídla to natáh až do řeky  
s langastrem v  té tiché přírodě  
kačera zastřelil na vodě.  

 Pro představu písnička má ještě dvacet slok, a 

proto zde uvádíme jen její úryvek.  

 

Václav Rychnovský st.  

Co nás zajímá

Renomovaný psychiatr Radkin Honzák vysvětluje vývoj dítěte, 
problémy mladé generace, jejich příčiny i možná řešení.  

 

Radkin Honzák: Děti potřebují pevné mantinely a jistotu, ne kecy o 
devětadvaceti pohlavích 

Podle statistik se stále zvyšuje počet lidí a zvláště mladých lidí, kteří 

vyhledávají pomoc psychologů nebo psychiatrů. Vedou je tam problémy, které 

sami neumí řešit, deprese, pocit bezmoci. Co je důvodem těchto problémů? 

Nejlépe o tom může hovořit odborník na slovo vzatý doktor Radkin Honzák. 
 



 

Doktor Radkin Honzák je psychiatr, publicista a vysokoškolský pedagog 

Pane doktore, čím to je, že se stále větší počet mladých lidí potýká s psychickými 

problémy? 

Jak se dnes ukazuje, lidský mozek má tři etapy dozrávání. Po narození je nutné vytvořit 

pevnou připoutávací vazbu (attachment podle Bowlbyho teorie), jejíž budování je 

přírodou mazaně programováno. Nicméně vyžaduje, aby se matka dítěti plně věnovala 

a poskytla mu pocit, že je cennou osobností, že se může cítit bezpečně a jistě a z toho 

vyvodit, že svět je dobré místo k životu. Pokud se nezadaří, z dítěte může vyrůst člověk 

naplněný nejistotami a někdy -  když je matka "nedostupná" - to může vyústit až do 

vážnější poruchy osobnosti. 

Záleží tedy už na prvních letech života dítěte. Jak jeho vývoj pokračuje?  

Ve třech letech vtrhnou do mozku buňky zvané mikroglie a provedou prostříhání 

(pruning) velké části vzniklých nervových spojů. Přirovnávám to k situaci, že se za tu 

dobu stačilo pořídit několik knih, které přijdou pryč a zůstanou tam z nich jen jejich 

obsahy. Nicméně mantinely jistoty a nejistoty jsou zachovány. Současně se zcela změní 

střevní mikrobiom dítěte a to je systém, který do centrálního systému dodává velkou část 

"mozkové chemie". Mezi třemi a šesti roky se dítě učí pravidla chování a morálky a tam 

je potřeba nastavit hranice toho, co se dělá a nedělá a co je dobré a co špatné. A také 

naučit dítě, že nemůže mít vše, po čem zatouží, i kdyby se válelo po zemi a kopalo 

nožičkama. To se ale bohužel nestává, a tak se mnoho dětí nenaučí omezovat svá přání. 

Pak ale přijde začátek školy. Co všechno se změní?  

V šesti letech mozek začne generovat dospělou elektrickou aktivitu, a tak většina kultur 

se shoduje, že už je dost zralý, aby se mohlo začít se systematickou výukou. Dítě se 

zde také setkává s jinou než rodičovskou autoritou a prohlubuje se chápání sociálních 

struktur - kdo je nadřízený, kdo partner a kdo podřízený. Co se týká vývoje mozku, 

předpokládá se tu několikaletá pauza. 
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Kolem dvanáctého roku začíná to, čemu my říkáme puberta a současná řeč 

adolescence. Není to jen bombardování pohlavními hormony, jak se dřív 

předpokládalo, ale další etapa zrání mozku, která končí ve 20 -21 letech. Je velice 

významná a navazuje na předchozí jistoty/nejistoty o sobě ve světě. Rodina by měla 

být stabilní nejméně do 18. roku věku, což se neděje.  

Bohužel rodiny se ale často rozpadají mnohem dříve. Jak to poznamenává mladé 

lidi právě v době puberty?  

Adolescence je hledání sebe v plném ro zsahu a pokud tam nejsou ukotveny jistoty z 

minulých období a pokud nejistoty jsou posilovány (pseudovědecké kecy o 29 

pohlavích), nejistoty narůstají. Předchozí generace to měly při stabilitě vztahů 

jednodušší (bez ohledu na pokrytectví, protože nevěra je  trvalý jev), protože v době 

dospívání se zrodily vzpoury, které nakonec vyústily v přijetí některých zásadních 

hodnot. 

Jde tedy hlavně o nejistotu a špatně nastavená pravidla?  

Pokud nedostatečná připoutávací vazba a následná "permisivní výchova" (což je 

označení pro lenost rodičů handrkovat se s dítětem a raději mu ustoupí) nedá dítěti 

dost jistoty a nenaučí je ctít hranice, vstupuje mladý jedinec do světa, který zdaleka 

neodpovídá jeho představám, což je posilováno "úspěchy" na sociálních sítích a v 

kontrastu s tím neúspěchy v reálném životě. Navíc bombardování jalovými informacemi 

zvyšuje myšlenkový a emocionální zmatek.  

Vyplývá z vašeho vysvětlení nějaké možné řešení?  

Řešením je návrat do reálných mezilidských vztahů, což je dost obtížné, protože široká 

je cesta do úniků z reality. Proto se mi ze všech společenství jako nejzdravější jeví 

skauti. 

Autor: Zdeňka Nezbedová     
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Stránka pro chytré hlavy
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Stránka pro nejmenší
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Tradice a historie
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K Vánocům adventní věnec prostě patří 
 

Tradice adventního věnce je tak nádherná, že u veřejnosti získala velkou oblibu atradice 
adventních věnců se proto traduje dodnes. Adventní věnce se vyrábí z různých zelených přírodních 
materiálů. V České republice se nejčastěji vyrábí z jehličnanů, což symbolizuje nesmrtelnost a trnovou 
korunu. Pokud je vyrobený z cesmíny, představuje to sílu a uzdravení. Vavřín symbolizuje vítězství a 
osvobození. Kruh věnce není pouze symbolikou blízkou slunce, v křesťanství je kruh symbolem věčnost 
Boha, nesmrtelnost duše, životní koloběh. Ozdoby na věncích mají také svůj význam, tak například šišky 
jsou symbolem nového života a vzkříšení. Čtyři svíčky na adventním věnci symbolizují 4 týdny, ale 
nikoliv kvůli tomu, kolik máme ještě času na nakupování dárků, ale kolik týdnů zbývá do narození 
Ježíška. Tradičně by se adventní věnec měl rozsvítit vždy každou neděli při slavnostním obědě, či večeři.  

Původně měl v katolických zemích věnec čtyři svíčky,  z nichž tři byly fialové (modré) a jedna 
růžová. Fialová (modrá) barva symbolizuje pokání, ztišení a čekání. Tradice zapalování svíček na věncích 
přitom vychází ze židovské tradice Chanuky neboli Svátku světel -což je osmidenní svátek, při němž se 
zapaluje 8 svící. Na první adventní neděli se zapaluje první fialová svíčka, tzv. svíce proroků. Tato svíčka 
je památkou na proroky, kteří předpověděli narození Ježíše Krista.  Na druhou adventní neděli se 
zapaluje druhá fialová svíčka, tzv. betlémská, která reprezentuje lásku a představuje Ježíškovy jesličky. 
O třetí adventní neděli se zapálí růžová svíce, tzv. pastýřská, která vyjadřuje radost z toho, že postní 
období je téměř u konce a adventní období získává slavnostnější ráz.  Na čtvrtou adventní neděli se 
zapaluje poslední fialová svíčka, tzv. andělskou, která představuje mír a pokoj. Čtvrtá adventní neděle 
letos připadá na 20. prosince. Na Štědrý večer se přidává doprostřed věnce pátá, bílá svíčka, na počest 
narození Ježíše Krista. 
 
Jmelí 
              Další „vánoční rostlinou“ je jmelí. Lidé si jeho zelené, postříbřené či pozlacené snítky 
nejčastěji připevňují na lustr, případně nad dveře. Zřejmě proto, že pod zavěšeným jmelím má muž 
právo políbit jakoukoli dívku či ženu. Nebo proto, že „kdo se pod jmelím políb í, druhému se zalíbí“ a 
jejich láska bude po způsobu jmelí věčně zelená. Každopádně darované jmelí nosí štěstí, a tak se při 
vánočních návštěvách hodí s sebou snítku přinést.  
 
Kapr 

Pojídání ryb ke štědrovečerní večeři je též zvykem velice mladým. Ryby se totiž na stolech 
našich předků v tento den prakticky nevyskytovaly. Jedly se především polévky a luštěninová jídla. 
Například hrách, hrachová polévka či "pučálka" což je jídlo z naklíčeného hrachu,  se hojně vyskytovala, 
protože prý zaručovala strávníkům hojnost na celý příští rok. Dále jste na stolech mohli vidět houbové 
omáčky, čočku, "kubu", sušené a vařené ovoce, krupičné a kukuřičné kaše polité medem nebo sirupem.  
Ryby byly nejprve záležitostí bohatých měšťanů, na vesnici opět začaly pronikat až ve 20. století. Dnes 
je neodmyslitelnou součástí vánočního stolu kapr. Nejčastěji připravovaný v trojobalu a usmažený. Ale 
i on je dnes už na ústupu. Stále častěji je vytlačován sumci, štikami, pstruhy, a le také lososem nebo i 
mořskými rybami či plody moře. 
  
Štědrovečerní magie 

Nikdy jindy se v českých domácnostech tolik nečaruje, jako právě na Štědrý večer. Přes den 
nesmíte zametat a vynášet z domu odpadky a smetí, protože byste si vynesli štěstí. Při sa motné večeři 
počet strávníků musí být vždy sudý, pokud není, dává se talíř navíc pro nečekaného hosta. Pod talíř se 
dávají rybí šupinky, které si pak každý dá do své peněženky a ty zajistí dostatek financí na celý příští 
rok. A také se nesmí zapomenout, že se od svátečního stolu nesmí vstávat a odcházet až do skončení 
večeře. Protože kdo to udělá, ten se už "příštích Vánoc nedožije".  
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Recepty

Je tady advent a postupně se blížíme ke Štědrému dni. Nevím, zda budou Vánoce na blátě, 
nebo je budeme mít jako od pana Lady. Počasí však jistě nebude příliš příznivé a pokud nebude 
sníh, bude sychravo a zalézat za nehty. Proto přinášíme v našem zpravodaji několik receptů na 
zahřátí. 

Vánoční punč 
Suroviny: 500 ml bílého vína, 130 ml hnědého rumu, 140 g cukr krystal, 500 ml vody, 1 ks 
citron, 1 ks pomeranč, 2 ks skořice, 5 ks hřebíčků, 1 ks badyán. 
Postup: z citronu a pomeranče vymačkáme šťávu, smícháme s  vodou, cukrem a přivedeme 
k varu. Pak přidáme víno, rum a koření a opět přivedeme k varu. Podáváme s plátky citronu. 

Angkorský punč 
Suroviny: 1 ks ananasový kompot, 1 lahev bílého vína, 2 ks vanilkového cukru, 1 sklenice 
višňovice, nebo meruňkovice. 
Postup: ananas nakrájíme na kousky, vložíme do smaltovaného nebo kameninového h rnce, 
přidáme ananasovou šťávu, víno, vanilkový cukr a sklenku studené vody. Vše uvedeme těsně 
pod bod varu. Stáhneme z ohně, dolijeme višňovicí nebo meruňkovicí a ihned podáváme.  

Pomerančový punč 
Suroviny: 400 ml pomerančové šťávy, 400 ml vody, 100 ml vaječného koňaku, 1 ks skořice, 
hřebíček. 
Postup: svaříme vodu s kořením, přilijeme pomerančovou šťávu a dolijeme do horkých sklenic 
s koňakem. Ozdobíme pomerančem a mátou.  

Jablečný punč na prohřátí 
Suroviny:1 dl voda, 4 lž cukru krupice, 2 ks skořice, 1 jablko, jablečný džus, 1 dl havana Bacardi 
(ne Tuzemák), hřebíček. 
Postup: jablko omyjeme, vykrojíme jadřinec a nakrájíme i se slupkou na osminky a vložíme do 
4 hrnků na čaj. Všechny ostatní suroviny smícháme nejlépe ve skleněné konvici a dáme na 
plotnu a ohříváme až téměř do bodu varu. Nápoj  se nesmí vařit, těsně před bodem varu 
sundáme z plotny a naléváme do hrnečků s jablky. Tohle pití je moc dobré, ale docela silné.  

Vánoční punč 
Suroviny: 100 g rozinek, 2 dl hnědý rum, 0,50 l černého čaje, 0,50 l červeného vína, 2 ks celé 
skořice, 4 ks hřebíčku, Citronová kůra (plátky). 
Postup: rozinky necháme několik hodin máčet v rumu. Čaj, víno, plátky citrónu, celé skořice a 
celé hřebíčky uvedeme k varu, ale nevaříme. Do sklenic rozdělíme rozinky s rumem a zalijeme 
teplým nápojem z vína a čaje (koření vyndáme). Podáváme v tlustostěnných sklenicích. 

Zázvorový čaj s grepem 
Suroviny: 1 ks zázvoru 2 cm, 1 ks grapefruitu ½, 1 lžíce skořice – mleté, 2 lž medu, 1 l vařící 
vody. 
Postup: do hrnce dáme vařit 1 litr vody. Do vody vymačkáme grep a klidně přidáme i dužinu, 
přisypeme lžíci skořice. Do vroucí vody přidáme nahrubo nastrouhaný zázvor a odstavíme. 
Necháme stranou tak 15 minut louhovat. Když je čaj vyluhovaný, přidáme do hrnce med podle 
chuti. Já dávám na 1 litr 2 velké lžíce. Po rozpuštění medu přelijeme čaj přes jemné sítko do 
konvice. Je to výborné při nachlazení nebo jen tak večer na uklidnění a pro lepší náladu . 
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Oznámení, otevírací doby

 
Po 7,30 - 11,00 12,00 - 16,30 
Út 7,30 - 11,00  
St 7,30 - 11,00 12,00 - 16,00 
Čt 7,30 - 11,00  
Pá 7,30 - 11,00  
 

 

              Pošta Kosičky                                    Prodejna Hruška Kosice 

 
Po 6,30 – 12    14 – 16,30 
Út 6,30 – 12    14 – 16,30 
St 6,30 – 12    14 – 16,30 
Čt 6,30 – 12    14 – 16,30 
Pá 6,30 – 12    14 – 16,30 
So 7,00 – 10,30 

Obecní hospoda, otevírací doba

 
Obecní knihovna 

 
Každou středu: 18,00 – 19,00 

Veřejný internet 
Od 9.12. 2020 otevřeno. Další případné změny podle rozhodnutí vlády ČR. 

   
P o  1 8  - 2 2 
Ú t  Z a v ř e n o 
S t  1 8  - 2 2 
Č t  1 8  - 2 2 
P á  1 8  - 2 2 
S o  1 8  - 2 2 
N a  1 8 - 2 2 

 

Co nás čeká 

? 
Vzhledem k epidemiologické situaci nelze predikovat, které akce se budou moci uskutečnit. 
Využívejte popelnici na sběr jedlých olejů a tuků  umístěnou u nákladové rampy u obchodu 

Hruška.  

Otevření sběrného dvora  – od prosince 2020 do jarních měsíců od 10 do 1 1 hodin vždy po 

svozu komunálního odpadu.  

 

 

Obecní hospoda je otevřena od 3.12. 2020.
Další změny podle rozhodnutí vlády ČR.
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